
 

 

 

 

 

 

Zápis z jednání komise životního prostředí ze dne 22.4.2013 
 

Komise je ve složení:   
Ota Dračka, Ing. Josef Kruml, Mgr. Jiří Špička, Mgr. Martina Rejmanová, Kateřina Štěpánková. 

Pozvaný host: Karel Šohaj – vedoucí odboru výstavby a životního prostředí, pozváni byli dále 

Radek Provazník a Luděk Smejkal. 

Komise se sešla v malé zasedací síni MěÚ Benešov nad Ploučnicí. 

Přítomni: Ota Dračka, Mgr. Jiří Špička, Luděk Smejkal, Karel Šohaj. 

Omluvena: Kateřina Štěpánková. 

Čas jednání: zahájení v 17:00 hodin, ukončení jednání v 18:12 hodin. 

 

Projednáno bylo: 

 

 Další termíny práce komise ŽP na rok 2013 jsou: 

Pondělí od 17:00 hodin v malé zasedací síni MěÚ, pokud nebude operativně dohodnuto jinak. 

Ve dnech 20.5., 17.6., 14.10., 11.11. a 9.12.2013. Mimo uvedené termíny se mohou konat 

mimořádná jednání komise, vyžádá-li si to momentální situace. 

 Komise ŽP upozorňuje na poškození sloupu mostu u křižovatky Sokolovská – Nábřežní a to na 

levém břehu Ploučnice směrem k železničnímu přejezdu, kde někdo shodil vrchní část sloupu 

do řeky. Viz fotodokumentace v příloze. 

 Komise ŽP obdržela informaci o zájmu Radka Provazníka a Luďka Smejkala pracovat v komisi 

životního prostředí. Radek Provazník v současné době prochází přijímacím řízení do Stráže 

přírody při Správě CHKO České středohoří. Luděk Smejkal je absolventem Střední školy 

zahradnické a zemědělské Antonína Emanuela Komerce v Děčíně – Libverdě. Komise 

doporučuje své rozšíření o jmenované zájemce, tedy aby RaM schválila tento návrh. 

 Komise upozorňuje RaM na poškozené zábradlí u podchodu pod železniční tratí na levém břehu 

Ploučnice. 

 Dále upozorňuje RaM na poškození barvou turistické mapy u železničního přejezdu. Nástřik je 

na krycí průhledné desce. Při odstraňování barvy bude zřejmě nezbytné přihlédnout k druhu 

materiálu pro zvolení vhodného čistícího prostředku, aby nedošlo k poškození desky. 

 Při prohlídce náhonu MVE Interkov bylo zjištěno, že do nátokové části stále ústí kanalizace, 

z které do řeky vytékají nečištěné splaškové vody z domu v Děčínské ulici. Komise ŽP 

doporučuje RaM, aby nechala tuto situaci přešetřit Stavebním úřadem včetně zajištění, aby 

došlo k nápravě ve smyslu napojení se na vybudovanou novou městskou kanalizaci. Viz 

fotodokumentace. Podobná situace je ve výpustní části náhonu a to hned u soutoku s Ovesenský 

potokem, kde je cca 2 metry od ústí potoka stále funkční kanalizace z firmy Interkov. Komise 

doporučuje, aby se i touto záležitostí zabýval Stavební úřad. 

 V průběhu zimního období došlo k vykácení velkého množství dřevin na tělese náhonu MVE 

Interkov a to jak v jeho horní nátokové části, tak jeho dolní výpustní části. Komise si ověřila, že 

Městský úřad Benešov nad Ploučnicí ani Správa CHKO České středohoří nevydali k tomu 

žádné povolení, tedy nesmělo dojít k odstranění stromů, na které se dle platného zákona 

vztahuje povinnost mít vydáno rozhodnutí o kácení. Takových stromů, které uvedené 

rozhodnutí vyžadují, bylo poraženo 70. Dle poskytnuté informace občanů, kteří bydlí 

v Děčínské ulici, při kácení v mrazech došlo k odstranění i dutých stromů, kde byli zazimováni 
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netopýři. V jednom pařezu byly později nalezeny stopy po tomto zimování. Dále došlo 

k vypuštění nátokové části náhonu tak, že byla část sedimentů na dně bez vody. Zde došlo 

k úhynu velkého množství škeblí říčních a k úhynu ryb. Viz fotopříloha. 

 Projednán byl i námět předsedky komise na využití náhonu, viz příloha. 

 Za zahrádkami za domy v Nádražní ulici u tenisových kurtů je na levém břehu Ploučnice 

rozsáhlá černá skládka z biologického odpadu a suti. Uvedenou skládku je potřebné odstranit. 

Viz fotopříloha. 

 Další černá skládka biologického odpadu je na pravém břehu výpustní části náhonu MVE 

Interkov. Viz fotopříloha. 

 Komise ŽP se zabývala žádostí pracovníka odboru výstavby a životního prostředí pana Vrabce 

na posouzení stavu tří smrku v zahradě v Opletalově ulici, kde byla na Městský úřad dána 

žádost o jejich odstranění z důvodu obavy, aby stromy za silného větru nespadly na procházející 

děti. Komise provedla prohlídku místa a nedoporučila odstranění těchto stromů a vyžádala si 

odborné stanovisko pracovníků Správy CHKO České středohoří. Ze Správy CHKO ČS tyto 

stromy prohlédli Ing. Dagmar Robková a Ing. Borek Franěk, kteří neshledali nic, co by bylo 

důvodem k poražení těchto stromů. Přesto došlo k vydání rozhodnutí o odstranění stromů, které 

byly na konci období vegetačního klidu odstraněny. Otázkou pak je smysl žádostí o posouzení 

stavu směrem ke komisi ŽP. Viz fotopříloha. 

 V průběhu dubna po Velikonocích byl Službami města prováděn úklid posypového štěrku z ulic 

města. Úklid byl řešen pomocí techniky na sucho, čímž docházelo k vysoké prašnosti. Komise 

doporučuje, aby se úklid prováděl takovým způsobem, kterým by nedocházelo k zbytečnému 

zatížení vzduchu prachovými částicemi (viz fotopříloha), tedy aby se neničila práce občanů při 

úklidu (mytí oken, praní prádla se sušením venku atd.) a také aby bylo dbáno na ochranu zdraví 

jak občanů, tak pracovníků provádějících úklid. Bylo voláno panu Nelibovi, který sdělil, že 

bude následovat mytí vozovek benešovskými hasiči, to však dosud nebylo zaznamenáno. 

 V záležitosti výstavby nového mostního tělesa přes železniční trať na českou Lípu v ulici 

Sokolský vrch bylo nutné porazit strom, který rostl na hraně stavby. Stavbaři ale neodstranili 

pařez a pro svou práci si pouze kus pařezu vyřízli. Komise doporučuje RaM, aby si vyžádala 

prostřednictvím odboru výstavby a životního prostředí odstranění pařezu. 

 Na dolní vyhlídce na Sokolském vrchu došlo k odstranění poškozené lípy. Je to již druhá lípa, 

která byla V průběhu šetření stavu kolem letos odstraněné lípy (přítomni za město pan Vrabec, 

za Správu CHKO České středohoří Ing. Franěk, za Stráž přírody a komisi ŽP Dračka) bylo 

dohodnuto, že v rámci náhradní výsadby budou vysazeny dvě lípy srdčité s většími rozestupy. 

Komisi ŽP není známo, zda byla náhradní výsadba nařízena, případně v jakém termínu a žádá 

pana Šohaje o podání informace. 

 V záležitosti lip na vyhlídce v ulici Sokolský vrch bylo upozorněno na fakt, že přilehlý pozemek 

pod touto vyhlídkou, kde před časem na žádost uživatelů tohoto pozemku bylo ze strany 

Městského úřadu vydáno rozhodnutí k odstranění lip, že se jedná o pozemek v majetku Města 

Benešov nad Ploučnicí (trojúhelníkový tvar) a tak žadatelem o kácení mělo být správně Město 

Benešov n/Pl. Tato část městského pozemku je za plotem uživatelů a komisi není známo, zda je 

pronajata uživatelům. 

 Ve složení za město pan Vrabec, za Správu CHKO České středohoří Ing. Franěk, za Stráž 

přírody a komisi ŽP Dračka byly před časem na základě žádosti správkyně městského majetku 

paní Vyhnálkové o jejich odstranění i posuzovány stromy (jírovce a lípy) mezi budovou 

tělocvičny a železniční tratí a také lípy za tělocvičnou. Tehdy bylo dohodnuto, že tyto stromy 

potřebují pouze zdravotní řezy. V průběhu řešení nepovoleného kácení stromů na sousedním 

pozemku v majetku České republiky ve správě Českých drah v dubnu 2013 vyslovili zástupci 

Správy CHKO České středohoří podiv nad tím, že se na posouzení těchto stromů velice 

pospíchalo, ale stromy dosud nebyly ošetřeny. 

 Na konci období vegetačního klidu došlo ze strany Služeb města k částečnému odstranění 

náletových dřevin na svahu vyhlídky v ulici Sokolský vrch a k úklidu zde naházených odpadků. 

To považuje komise za dobrý krok. Pouze by to chtělo dokončit odstranění náletových dřevin 
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v celé šíři vyhlídky a také provádět častější kontroly vyhlídky například ze strany Městské 

policie, aby se co nejvíce omezilo znečišťování okolí odpadky, viz fotopříloha. 

 Panem Šohajem byla podána informace o propojení cyklostezky přes město – je zpracována 

studie. Přítomní se seznámili s touto studií. V té členové komise vidí dvě nebezpečná místa. 

Prvním je křižovatka ulic Nádražní – Nábřežní – Sokolovská a Českolipská s železničním 

přejezdem, kde nejbezpečnější průjezd cyklistů bude v době zastavení dopravy provozem na 

železnici. Druhým nebezpečným místem je křižovatka ulic Sokolovská – ČSA – B.Němcové, 

zde se jedná zejména o situaci, kdy pojede motorové vozidlo (autobus, zásobování atd.) po 

hlavních ulicích. Předseda komise navrhl řešení v tom, že by se cyklostezka nevedla ulicemi 

Sokolovská a částí Boženy Němcové, ale že by byla protažena podél železniční trati ze směru 

Nádražní ulice přímo přes pro tyto účely vybudovanou lávkou na pravý břeh Ploučnice, pak 

krátkou lávkou přes výpusť bývalé městské vodní elektrárny a po dalším nevyužívaném 

pozemku až do ulice Boženy Němcové, tedy s vyústěním u železničního viaduktu v místě 

přečerpávající stanice nové městské kanalizace. 

 Byla projednána záležitost vrakoviště v ulici Boženy Němcové. V této záležitosti byla vznesena 

kritika současného stavu, kde se zejména jedná o vzhled města a operování tím, že daná plocha 

je evidována jako manipulační plocha neřeší fakt, že si mezi vraky hrají děti a ve vracích jsou 

viděni bezdomovci. Jde tedy i o bezpečnost osob, které v daném areálu, byt tam nemají co 

pohledávat, pohybují. Nejedná se o dostatečně zabezpečené místo. Komise připomíná, že kolem 

tohoto vrakoviště procházejí návštěvníci města do a z Františkova nad Ploučnicí, takže 

vrakoviště u řeky snižuje jejich dojem z návštěvy našeho města. Bylo i vzpomenuto, že komise 

ŽP obdržela před časem informaci, že bylo ze strany provozovatele vrakoviště slíbeno, že bude 

neprůhledněn plot. 

 Informace od vedoucího odboru výstavby a životního prostředí pana Šohaje:  

o Dne 22.4.2013 byly odstraněny dráty bývalého městského rozhlasu na střechách na 

náměstí,  

o bylo projednáno s Policií ČR a bude dáno zrcadlo na křižovatce Wolkerova – Palackého,  

o dovýsadba na náměstí – řeší se s památkáři. K tomuto bodu bylo připomenuto, že v této 

záležitosti již bylo s památkáři jednáno a i přes některé výhrady bylo dohodnuto, že bude 

po obvodu náměstí stejný druh dřeviny, jaký již byl vysazen, tedy sakury. Uvedenou 

výsadbu by bylo vhodné realizovat současně s opravou chodníku. Jde o to, aby nebyly 

velké rozdíly v síle kmenů mezi již vysazenými stromy a nově vysázenými. 

 

 

Zapsal:  Ota Dračka 

Dne:      22. 04. 2013 

 

Příloha:  25x fotografie a 1x námět na využití náhonu MVE Interkov po jeho rekonstrukci 

 

Zápis obdrží v elektronické podobě: všichni členové komise, RaM prostřednictvím starostky, 

vedoucí odboru výstavby a životního prostření a zápis bude zveřejněn na webu města Benešova nad 

Ploučnicí v části pro zápisy komise životního prostředí. 

 

  



Fotopříloha 

 

 
 

Shozený vršek sloupu do řeky Ploučnice 
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Poškozené zábradlí u podchodu pod železniční tratí. 
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Poškození mapy. 
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Vykácené stromy bez povolení, vypuštěný náhon, stále funkční stará kanalizace z domu v Děčínské ulici bez čištění. 
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Vypuštěný náhon MVE Interkov. 
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Hynoucí škeble říční a ryby v sedimentu vypuštěného náhonu. 

 

 

 

 

 

 

 

Na další stránce jsou snímky černé skládky na levém břehu Ploučnice v blízkosti tenisových kurtů. 
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Černá skládka na pravém břehu Ploučnice, resp. na pravém břehu výpusti z MVE Interkov. 
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Poražené tři smrky v zahradě u Opletalovy ulice i přes nedoporučení komisí ŽP a nedoporučení Správy CHKO České středohoří. 

 

 

 

 

 

Následující snímek je z úklidu posypového štěrku v ulicích města Benešov nad Ploučnicí po Velikonocích 2013: 
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Nově budovaný most přes železniční trať na českou Lípu v ulici Sokolský vrch. 
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Odpadky na stráni u vyhlídky na město v ulici Sokolský vrch. 

 

 



Námět na využití náhonu MVE Interkov po jeho rekonstrukci 
 

 

Současný stav: 

     Těleso náhonu  je poškozeno dlouholetou absencí pravidelné údržby a velkými 

povodněmi. Terén je nerovný, protože při občasném čištění koryta náhonu byly vytěžené 

sedimenty házeny na těleso náhonu směrem k říčnímu korytu. Do současné doby byla 

opravována pouze místa, kde docházelo k úniku vody do řeky. Původní technická zařízení, 

která byla vybudována na tělese pod MVE, jsou zničena (částečně odstraněné potrubí, 

rozpadající se stavba usazovací nádrže. Kamenné stěny koryta náhonu se hroutí. V průběhu 

období vegetačního klidu 2012/2013 došlo k odstranění několika set náletových dřevin do 80 

cm. Mimo to došlo k nepovolenému odstranění cca 70 kusů (přesný počet je v protokolu 

Správy CHKO České středohoří) dřevin nad tuto míru, počítáno dle změřených a 

nafotografovaných pařezů při čemž nebyly počítány pařezy dřevin, které vyrůstaly z hrany a 

ze zdí koryta náhonu. Vypuštění vody z horní části náhonu ukázalo, že v sedimentu a na dně 

kromě ryb se vyskytují škeble říční (Anodonta anatina) – viděny a nafotografovány desítky 

kusů a raci, konkrétně rak říční (Astacus astacus), výskyt raka kamenáče (Austropotamobius 

torrentium) byl zaznamenán v soutoku Bystré do Ploučnice a pod splavem u MVE 

v Českolipské ulici. V místě se vyskytuje i vydra říční (Lutra lutra) – byly nafotografovány 

stopy, ledňáček říční (Alcedo atthis) – byly spatřeny tři kusy, skorec vodní (Cinclus cinclus), a 

také řada zpěvných ptáků. Vyskytuje se zde volavka popelavá (Ardea cinerea), občas zde loví 

čáp bílý (Ciconia ciconia), v zimě pak kormorán velký (Phalacrocorax carbo). Byly 

zaznamenány i přelety čápa černého (Ciconia nigra). Vyskytuje se zde kachna divoká – 

březňačka (Anas platyrhynchos) a v zimě kachna hvízdák euroasijský (Anas penelope). 

V době kácení stromů bylo hlášeno občany města, že nad místem kácení viděli létat netopýry, 

druh nebyl zjištěn. Dle pozorování se zde vyskytuje i užovka podplamatá (Natrix tessellata).  

V tělese náhonu je nad přemostěním z Nábřežní ulice do Děčínské ulice malá tůňka, kde byla 

spatřena ropucha obecná (Bufo bufo) a v blízkosti tůňky i skokan hnědý (Rana temporaria). 

Na levém břehu Ploučnice pod splavem MVE Interkov byla spatřena a vyfotografována 

ondatra pižmová (Ondatra zibethica). Přes Benešov nad Ploučnicí prošel proti proudu i bobr 

evropský (Castor fiber). Splav  MVE Interkov není vybaven rybím přechodem. 

     Uvedené vodní dílo se nachází v chráněné krajinné oblasti České středohoří a je součástí 

evropsky významné lokality. 

 

Z historie: 

     V období, kdy u koupaliště byla stará dřevěná lávka, tedy kolem roku 1974, byla v celé 

délce náhonu na jejím vrcholu pěšina, na kterou se dalo dostat po dřevěných schůdcích 

z lávky přes Ploučnici. Pěšina přecházela u MVE přes vodu po úzké dřevěné lávce a končila 

v Nerudově ulici. V období let 1974 až 1979 byly snahy prosadit parkovou úpravu vrcholové 

části tělesa náhonu s lavičkami, upravenou stezkou a veřejným osvětlením. Neprosadilo se to. 

Tato pěšina byla až do opravy lávky přes Ploučnici a odstranění schodů značně občany 

používána. 

 

Námět na řešení současného stavu: 

 Nezapomenout na řešení záchrany živočichů z koryta náhonu na počátku rekonstrukce 

stěn koryta v souladu s požadavky Správy CHKO České středohoří.  

 Všechny práce musí být prováděny v souladu s předpisy a podmínkami danými 

v povoleních. 

 V průběhu rekonstrukce stěn koryta náhonu do nich nad čarou hladiny zabudovat hnízda 

pro ledňáčka říčního – ideálně tři kusy v prostoru pod MVE  na krajích a uprostřed. 
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 Srovnat terén na vrcholu hráze s odstraněním zde se vyskytujícího odpadu. 

 Vybudovat pěšinu a osadit jí lavičkami a odpadkovými koši. Ke zvážení je osvětlení pro 

večerní procházky. Je zde nutné počítat s obslužností pro údržbu a úklid. 

 Z hlediska bezpečnosti veřejnosti bude zřejmě nutné počítat s osazením zábradlí na hraně 

koryta náhonu. 

 Zachovat, resp. ve vhodné době upravit stávající tůňku v souladu s doporučením Správy 

CHKO České středohoří. 

 Po celé délce pěšiny směrem ke korytu řeky provést náhradní výsadbu různými druhy 

vhodných dřevin. 

 Mezi vysazenými stromy na vrcholu tělesa náhonu podél pěšiny je například možné 

položit pod vrchni vrstvu zeminy tzv. koberce z biologického materiálu s obsahem semen 

a cibulek různých rostlin a to ve skladbě tak, že pak od jara do podzimu stále něco kvete. 

Tyto koberce se časem rozpadnou. 

 Osadit po celé délce náhonu vhodné druhy a počty ptačích budek a několik budek pro 

netopýry. 

 Vybudovat lávku pro pěší, která spojí horní (nátokovou) a dolní (výpustní) část náhonu. 

 Vybudovat (za souhlasu s Městem Benešov nad Ploučnicí) přístup pro pěší z lávky přes 

Ploučnici u koupaliště vstup na pěšinu tělesa náhonu. 

 Vybudování rybího přechodu je záležitost dohody majitele s Povodím Ohře a Správou 

CHKO České středohoří, ale nemělo by proti tomu nic být, přínos pro tahy ryb by byl 

zjevný. 

Výsledkem by bylo oživení a zatraktivnění části města. V blízkosti v Nerudově ulici je 

klubovna pro seniory, kteří by tak měli prakticky po rovině příležitost pro procházky a 

posezení mezi vodními plochami, lze očekávat, že by toto místo bylo velmi využíváno i pro 

procházky ostatních obyvatel města včetně návštěv města. Byl by to dobrý logický doplněk 

k přilehlé historické části města včetně komplexu zámků a také další tahák pro odpočinek 

cyklistů v současnosti dobudovávané cyklostezky (otevření cyklostezky bude v prvním týdnu 

srpna 2013). Častý pohyb lidí v této lokalitě by i bránil některým občanům zde dělat 

nepořádek. 

     Po finanční stránce je možné, že zpracovaný projekt by mohl získat většinu potřebných 

financí využitím některého z dotačních titulů (EU, ministerstvo, kraj). 

 

Zpracoval: Ota Dračka 

                  zastupitel a předseda komise životního prostředí RaM Města Benešov nad Plouč. 

Dne: 20.04.2013 

 

 

 

Ota Dračka
Psací stroj
Poznámka komise životního prostředí:Dle sdělení pana Dračky byl tento návrh zaslán elektronickou poštou paní starostce, vedoucímu odboru výstavby a životního prostředí a majiteli MVE pod Bedřichovem, který provádí rekounstrukciMVE Interkov. Komise ŽP by takovou úpravu vítala a doporučuje RaM aby v případě zájmu majiteleMVE Interkov o takové či obdobné řešení bylo rozhodnuto kladně v záležitosti napojení stezkyna lávku u koupaliště, která je v majetku Města Benešov nad Ploučnicí. Jediná obava, která bylavznesena, se týká nezbytnosti následné údržby a kontroly místa, aby nedocházelo ze strany "ničitelů"k poškozování vybudovaného díla. S tím bylo vzpomenuto na absenci monitorovacích technickýchprostředků v našem městě, viz taková místa, jako je parkoviště pod dolním zámkem, na náměstía dalších důležitých bodech, kde k poškozování jak městského, tak soukromého majetku dochází.


